
Referat borgermøde 17.01.2024 Rådhuset Haderslev – Potentielt solcelleprojekt i 

Kastvrå  

17:00 Velkomst ved borgmester Mads Skau 

 

17:05 Introduktion ved Kent Skovfoged Hansen, Haderslev Kommune 

• Klimamål Haderslev Kommune 

• Kastvrå blev valgt fordi det er et lokalt projekt, en lokal udvikler, det er lokalt ejet jord og 

det er tilpasset kommunens retningslinjer. 

• Når et pilotprojekt er udpeget, kræver det omfattende forhåndsdialog. 

• Med hensyn til Kastvrå skal forhåndsdialogen afsluttes og politikerne skal til at tage 

beslutning om politisk igangsætning af projektet. 

• Hvis projektet igangsættes, skal der også være borgerdialog i planprocessen. 

• Planprocessen følger lovgivningen og evt. kommende justeringer i VE-lovgivningen. 

• I grøn pulje betaler projektudviklere til kommunen, og midlerne fordeles til lokale projekter 

i de samfund som er berørt af det konkrete solcelleprojekt. De lokale konkrete projekter 

sker i dialog og samarbejde med lokalsamfundet.  

 

17:20 Præsentation ved projektudvikler, Nis Kjær 

Præsenterer selve projektet og den tilpasning af projektet som er lavet 

• Projektet er tilpasset siden den første ansøgning. Simmersted er taget ud af processen og 

projektet består nu af 33ha ved Kastvrå, som forventes af blive dækket af 6 rækker levende 

hegn samt skovrejsning ud mod vejen. 

• Kabler skal ligge i eksisterende kabeltracer fra solcellearealet op imod Sommersted. Fra 

Sommersted transporteres energien til Maugstrup via en luftlinje. 

• Projektudvikler er interesseret i at give noget til den grønne omstilling som styres af en 

demokratisk tilgang.  

• Der bliver lagt op til at lave et lokalt andelsbaseret energifællesskab som skal sikre billig 

el/varme i landsbyerne. Det kan bidrage til højere energimærkninger ved boligerne i 

forbindelse med energirenoveringer. Lokalt energifællesskab kan f.eks. være ved 

Sommersted, Simmersted, Kastvrå og muligvis Maugstrup. 

• Forventet nye lov om grøn pulje, der er det regnet med at projektudviklers udbytte pr. mw 

vil stige fra 40.000 kr /MW til 125.000 kr/MW så den grønne pulje kunne stige væsentlig ift. 

hvad den ”står i i dag” eller til ca. 4mio i Kastvrå. 

 

 

 



Martin fra Skovdyrkerforeningen.  

• Der er mulighed for at læhegn kan bruges som økologiske korridorer 

• Når der arbejdes med læhegn, kan der med fordel arbejdes med forskellige variationer i 

trætyper og antal samt deres rolle i landskabet.  

• De større de er desto bedre er de som levesteder til dyrene. Det er muligt for mennesker at 

anvende dem fx stiområde osv. 

 

Spørgsmål  

• Spørgsmålet om forurening vil blive behandlet under den eventuelle lokalplanlægning og 

vvm-behandling. 

• Man kan godt udvikle og planlægge for solceller og beplantning i bevaringsværdige 

landskaber, men vurdering af hensyn til landskabet skal indgå i planlægningen. 

 

17:40 Indlæg ved Forening – ”Nej tak til solceller i og ved Kastvraa” del 1 v. Ketty Hoe 

• Et kort varsel til dette møde. Forvaltningen har ikke formået at invitere alle dem som kunne 

være til mødet mangler. 

• Borgergruppen udtrykte modstand mod solcelleprojektet og henviste til manglende lokal 

opbakning. De ønsker ikke solceller, specielt pga. at de skal placeres i et bevaringsværdigt 

landskab. 

• Borgerne ønsker at projektet afsluttes hurtigst muligt.  

• Processen har været klodset fra forvaltningens side og den har føltes tilstrækkelig, selvom 

der har været holdt borgermøder. 

• I en redegørelse fra kommunen fremkommer at i områder med bakket/kuperet landskab 

skal der ikke placeres solceller. Det syntes vi er underligt i og med at ved Kastvrå er der 

rimeligt kuperet landskab. 

• Forvaltningen vil at der er gode alternative områder til solceller hvor der er en god lokal 

opbakning, der er ikke god opbakning i lokalsamfundet ved Kastvrå. 

• Borgere er bekymret for at huse og bygninger mister værdi. 

• Ansøgningen til solcelleprojektet syntes borgerne i Kastvrå er dårlig og utilstrækkelig. Der 

har ikke været nok oplysning til borgere.  

• Ansøgningen menes ikke at leve op til Haderslev Kommunes egne kriterier af placering til 

solcelleprojekter 

• Muligheder for alternative placeringer, hvor mindre er påvirket, f.eks. ved at projekt i Uldal. 

Hvor mange placeringer skal det være, skal det placeres over hele kommunen.  

 

 



Indlæg ved foreningen – ”Nej tak til solceller i og ved Kastvraa” del 2 v. Bjarne 

Ditlevsen 

• Bjarne Ditlevsen repræsenterer foreningen ”Nej tak til solceller i og ved Kastvraa” og 

bidrager med juridisk bistand.  

• Bjarne Ditlevsen gav en juridisk analyse. 

• En mangel på hensyn til proportionalitetsprincippet og mangel på lokal opbakning gør 

udførslen af projektet umuligt og påpeget at det er grund nok til at projektet burde stoppes 

omgående. 

• Haderslev Kommune har med pilotprojekterne overgået sin egen målsætning til solceller og 

derfor er projektet ved Kastvrå unødvendigt. 

• Fremkommer i Haderslev Kommunes klimaplan fra 2022 at initiativer skal have 100% 

opbakning, dette projekt har ikke 100% opbakning. 

• Kommunebestyrelsen må tage hensyn til retlige aspekter og inddrage borgerne i 

beslutningsprocessen, idet proportionalitetsprincippet i kommunalretten pålægger 

myndigheden at vælge den mindst belastende løsning for de berørte borgere. 

• Projektets centrale udfordring opstår, da der er lokal modstand. Kommunen står over for 

flere handlemuligheder, men på grund af proportionalitetsprincippet og manglende lokal 

opbakning er det nødvendigt at vælge alternative løsninger, hvilket betyder, at projektet 

ikke kan fortsætte i sin nuværende form. 

 

18:00 Kort opsamling på indlæg 

 

18:10 Dialog og spørgsmål 

• Borgere stillede spørgsmål om energifællesskab og kommunikationens kvalitet. 

• Der blev rejst bekymringer om greenwashing og CO2-neutralitet. 

• Diskussionen om alternative placeringer og forvaltningens beslutningsproces blev også 

berørt. 

• Andre projekter i kommunen fx Damparken i Haderslev er der en bred invitation til 

borgermøde, hvorfor ikke her? Hvorfor skal Kastvrå stå til ansvar. 

• Projektet har hele tiden været et pilotprojekt. Der er ikke igangsat konkret planlægning for 

projektet. Det er en forhåndsdialog, der skal kvalificere en beslutning om evt. igangsætning. 

 

18:50 Det videre forløb og evt. supplerende dialog om projektet 

• Vi er nu i processen hvor forhåndsdialogen afsluttes. 

• Politikerne ville træffe beslutning i marts om at fortsætte eller stoppe projektet. 

• Der er mulighed for indsigelser under høring af planforslaget, inden planforslaget går til 

offentlig høring, vil der blive holdt yderligere borgermøder. 

19:00 Afrunding og tak for i dag 


